

共青团中央 主管  
中国预防青少年犯罪研究会  
中国青年出版社

主办

3 / 2013

# 预防青少年犯罪研究

## Juvenile Delinquency Prevention Research

全社会共同努力推进公正司法提升司法公信  
未成年人侵财犯罪及其相关因素分析  
帮教制度体系化构建的几个问题  
心灵帮教：未成年人刑事诉讼心理干预的能动介入  
发挥社会教育作用 完善青少年偏差行为预防帮教体系  
台湾地区青少年犯罪防治对策及启示  
新中国青少年犯罪实证研究的探路者

# 预防青少年犯罪研究

2013年 第3期

| 双月刊 |

## 目录

### 新闻与吹风

- 1 全社会共同努力推进公正司法提升司法公信

### 调查与研究

- 4 天津市流浪未成年人救助保护对策研究(下)/张丽娜
- 12 未成年人侵财犯罪及其相关因素分析  
——基于全国未成年犯调查/关 颖
- 17 论未成年人强奸犯罪的情境预防  
——以三省市未成年犯实证调查为分析基础/姚 兵
- 21 未成年人附条件不起诉监督制约机制探讨/黄卫延 熊 柳

### 专题研究

- 26 帮教制度体系化构建的几个问题  
——以人民法院落实帮教责任的需求为视角/鲁 为
- 31 论法院未成年人帮教工作体系之构建/黄 岩
- 39 违法犯罪未成年人偏差行为的路径分析  
/“未成年人违法犯罪的心理路径与行为路径”课题组
- 47 “寓教于审”在未成年人刑事审判中的应用/尚秀云
- 56 心灵帮教：未成年人刑事诉讼心理干预的能动介入  
——以未成年人犯罪的制约机制为指向/王丽娟

## 63 守望未来：未成年人法庭教育本土化之路

——以实现能动司法的制度转型和价值续造为视角/李新亮

## 教育与保护

### 70 社会教育和预防青少年违法犯罪

——基于陕西省重点青少年的实证研究/陕西省社会教育和预防青少年违法犯罪课题组

### 80 发挥社会教育作用 完善青少年偏差行为预防帮教体系

/共青团浙江省委青少年偏差行为研究课题组

## 借鉴与参考

### 88 台湾地区青少年犯罪防治对策及启示/牛 凯 李 爽

## 亲历与回忆

### 93 新中国青少年犯罪实证研究的探路者/刘晓梅 张智宇

## 新书评介

### 97 拓展犯罪研究视野 扎实推进预防工作

——“预防青少年违法犯罪系列丛书”编著出版发行工作正式启动/张 荆

## 信息窗

### 101 莫忘“共同责任”等

# JUVENILE DELINQUENCY PREVENTION RESEARCH

NO.3 | 2013

## Contents

### [ News and Briefing ]

- 1 The Whole Society Working Together to Promote the Fair Administration and Enhance Judicial Public Trust of Justice.

### [ Investigation and Research ]

- 4 Research on Tianjin Homeless Minors Rescue Protection Countermeasures. ( II ) *Zhang Li-na*  
 12 Minor's Crime Against Property and Its Related Factors Analysis.  
 ——Based on the National Survey of Juvenile Offenders *Guan Ying*  
 17 Study on the Minor Crime of Rape Situational Prevention.  
 ——Analysis Based on Empirical Investigation of the Three Provinces Juvenile Offenders *Yao Bing*  
 21 Study on Minors Non-Prosecution of Additional Conditions Supervision and Control Mechanism. *Huang Wei-yan, Xiong Liu*

### [ Monographic Study ]

- 26 Several Issues in the Construction of Assistance and Education System.  
 ——From the Perspective of the Demand of People's Court to Carry Out Assistance and Education Responsibilities *Lu Wei*  
 31 Study on the Construction of People's Court Juvenile Assistance and Education Work System. *Huang Yan*  
 39 The Path Analysis of Criminal Minors Deviant Behaviors.  
*The Research Group of Juvenile Delinquency Psychological Path and Behavior Path*  
 47 The Application of 'Teaching within Trial' in Minor Criminal Trial. *Shang Xiu-yun*  
 56 Spiritual Assistance and Education: The Active Involvement of Minors Criminal Proceedings Psychology Intervention.  
 ——The Restraint Mechanism of Juvenile Delinquency for Pointing *Wang Li-juan*  
 63 Watch the Future: The Localization Road of Minors' Court Education.  
 ——From the Angle of Achieving Judicial Activism the Institutional Transformation and Value Continuous Creation *Li Xin-liang*

### [ Education and Protection ]

- 70 Social Education and the Prevention of Juvenile Delinquency.  
 ——Based on Shanxi Province Focus Youth Empirical Research  
*The Research Group of Social Education and the Prevention of Juvenile Delinquency in Shanxi*  
 80 Play the Role of Social Education to Improve Juvenile Deviant Behavior Prevention and Assistance and Education System.  
 ——Zhejiang Province Juvenile Deviant Behavior Research Report  
*The Research Group of Juvenile Deviant Behavior in Zhejiang Communist Youth League*

### [ Reference and Learning ]

- 88 The Countermeasure and Enlightenment of Taiwan Juvenile Delinquency Prevention Measures. *Niu Kai, Li Shuang*

### [ Experience Memories ]

- 93 The Pathfinder of Juvenile Delinquency Empirical Research in New China. *Liu Xiao-mei, Zhang Zhi-yu*

### [ Book Review ]

- 97 Expanding the Vision of Criminological Research to Promote the Development of Prevention Work.  
 ——The Published Work of Juvenile Delinquency Prevention Series was Launched Officially *Zhang Jing*

### [ Information Window ]

- 101 Do not Forget Common Responsibilities, etc.